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►

A Vetőmag Szövetség is csat-
lakozott a Közösségi Agrár-
marketing Kódexhez
A VSZT is csatlakozott a Magyar Turiz-
mus Zrt. Agrármarketing Vezérigazga-
tósága által kezdeményezett Közösségi 
Agrármarketing Kódexhez. Az erről 
szóló megállapodást Takács Géza el-
nök és Lipcsey György, a Magyar Tu-
rizmus Zrt. agrármarketingért felelős 
vezérigazgató-helyettese írta alá egy 
Budapesten rendezett szakmai konfe-
rencián. 

Mint Takács Géza elnök kiemelte: az 
információszerzés és a közös promóci-
ós tevékenységek mellett az exportpi-
aci lehetőségek esetleges bővülését re-
mélik az immár 28 résztvevőt tömörítő 
együttműködéstől.

„Nagyon fontosnak tartottuk, hogy 
a többi agrárágazati szereplőhöz ha-
sonlóan a VSZT is csatlakozzon az ösz-
szefogáshoz, és részt vegyünk a közös 
munkában. Az együttműködéstől az 
ágazatunk szereplői számára informá-
ciókat és promóciós lehetőséget vá-
runk, az exportlehetőségek esetleges 
bővülése pedig igen nagy eredmény 
lenne. A szektor szereplői számára na-
gyon fontos lenne új külpiacok nyitása” 
– hangsúlyozta Takács Géza.

A Közösségi Agrármarketing Kódex-
hez csatlakozó, az agrárium területén 
tevékenykedő 28 szereplő a tagok közti 
együttműködést, a magyar termékek 
ismertebbé tételét belföldön és külföl-
dön, a rendelkezésre álló források ha-
tékony felhasználását, valamint sikeres 
közös marketingtevékenységet tűzte ki 
céljául - ismertette Lipcsey György, a 
Magyar Turizmus Zrt. agrármarketin-
gért felelős vezérigazgató-helyettese.

A Közösségi Agrármarketing Kó-
dex az együttműködők közös céljait 
és érdekminimumát fogalmazza meg a 
közösségi agrármarketingre vonatko-
zóan: a magyar termékek ismertebbé 
tételének fontos feltétele az összefogás 
megerősítése. A Kódex Magyarország 
közép- és hosszú távú élelmiszeripari 
fejlesztési stratégiájával, valamint az 

Élelmiszerlánc-biztonsági Stratégiával 
összhangban határoz meg stratégiai 
irányokat, s kijelöli azokat a konkrét 
területeket, amelyeken a jövőben a fe-
lek együttműködnek.

Idén is elindult a kukorica 
posztregisztrációs  
fajtakísérlet
Huszonkilenc kukorica hibrid vesz 
részt idén a VSZT valamint a Gabona-

termesztők Országos Szövetségének 
posztregisztrációs fajtakísérletében.

A fajtakísérletet 2016-ban is a 
NÉBIH Növénytermesztési és Kerté-
szeti Igazgatóság Szántóföldi Növé-
nyek Fajtakísérleti Osztálya végzi, a 
szakmai felügyeletet a Fajtakísérleti 
Innovációs Tanács (FIT) biztosítja. Az 
idei évben a megszokott helyszínek - 
Tordas, Jászboldogháza, Szombathely, 
Eszterágpuszta, Debrecen, Kaposvár, 
Mezőhegyes, Nyíregyháza, Iregszem-
cse, Székkutas, Jánoshalma - mellé ti-
zenkettedikként egy szolnoki kísérlet 
is csatlakozik. 

Az idei kísérletben a FAO 200, 300, 
400 és 500 éréscsoportba tartozó, ösz-
szesen 29 hibridet vizsgálnak. A hibri-
deket a vetést megelőzően közjegyző 
jelenlétében március 10-én kódolták, 

így a kísérlet kivitelezői és 
értékelői teljes mértékben 
függetleníteni tudják ma-
gukat minden olyan körül-
ménytől, amely akaratlanul 
is befolyásolhatná őket mun-
kájukban. A mérési eredmé-
nyeket várhatóan november-
ben hozzák nyilvánosságra.

Fókuszban a Nagojai  
Jegyzőkönyv
A Nagojai Jegyzőkönyv vég-
rehajtási szabályairól és azok 
alkalmazásairól rendeztek 
konferenciát és workshopot 
Budapesten. A rendezvé-
nyen a VSZT is képviseltette 
magát.

Több mint egy évtizedig 
tartó tárgyalások után tör-
ténelmi eseménynek szá-
mított, hogy 2010. október 
29-én a Biológiai Sokféleség 
Egyezmény 193 részes álla-

ma egyhangúlag elfogadta a Biológiai 
Sokféleség Egyezményhez kapcsolódó, 
a genetikai erőforrásokhoz való hozzá-
férésről, valamint a hasznosításukból 
származó hasznok igazságos és mél-
tányos megosztásáról szóló Nagojai 
Jegyzőkönyvet. 

A biokalózkodás megakadályozását 
célul kitűző nemzetközi szabályozás a 
genetikai erőforrásokhoz való hozzá-
férésről, valamint a hasznosításukból 
származó hasznok igazságos és mél-

Takács Géza elnök aláírja az Agrármarketing Kódexet
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► tányos megosztásáról rendelkezik. 
A Jegyzőkönyv 2014. október 12-én 
lépett hatályba. Az Európai Uniós tag-
államok közül hazánk ratifikálta első-
ként a Nagojai Jegyzőkönyvet 2014. 
április 30-án.

Az áprilisi konferencián dr. Kovács 
Krisztina, a Szellemi Tulajdon Nemzeti 
Hivatala részéről a genetikai erőforrá-
sok és a szellemi alkotásokhoz fűző-
dő jogokról tartott átfogó előadást. A 
Jegyzőkönyvvel kapcsolatos uniós és 
hazai jogszabályokról pedig dr. Riskó 
Andrea, a Földművelésügyi Miniszté-
rium szakértője tájékoztatta az érdek-
lődőket. 

A magyar vetőmag nagy le-
hetőség a keleti piacokon
Két fontos szakmai rendezvényt is tar-
tottak az elmúlt hónapokban a „keleti 
nyitás” jegyében. A Vetőmag Szövet-
ség elnöke, Takács Géza a februárban 
rendezett Magyar-Orosz Regionális 
Mezőgazdasági Fórumon és a májusi 
Magyar-Azeri Üzleti Találkozón is be-
mutatta a VSZT tevékenységét és az 
ágazat helyzetét. 

A mezőgazdasági gépgyártás terüle-
tén, a zöldség és vetőmag kivitelében, 
a melegházi növénytermesztési tech-
nológiák fejlesztésében vállalt növek-
vő magyar részvételben és a baromfi 
ágazatban azonosítottak be konkrét 
magyar-orosz üzleti együttműködési 
lehetőségeket a februári Magyar-Orosz 
Regionális Mezőgazdasági Fórum 
résztvevői. Orosz részről Kurszk, Tyu-
meny, Rosztov, Szmolenszk és Perm 
megyék, valamint a Mordvin és a Tatár 
Köztársaság képviselői voltak jelen, 
míg magyar részről számos vállalat, ál-
lami szervezet, terméktanács és egyéb 
ágazati szereplő érdeklődött a lehető-
ségek iránt. Az esemény élénk vállala-
ti érdeklődés mellett zajlott, így több 
konkrét megállapodás előkészítése is 
megkezdődött.

A magyar agrárgazdaságban fel-
halmozott tapasztalat, tudás és alkal-
mazott technológia az azeri mezőgaz-
dasági fejlesztések számos területén 
hasznosítható - jelentette ki Nagy Ist-
ván földművelésügyi miniszterhelyet-
tes a Magyar-Azeri Mezőgazdasági 
Üzleti Találkozó megnyitóján. A ma-
gyar és azeri érdekek több területen is 
találkoznak és erősítik egymást- húzta 
alá. Példaként a vetőmagtermesztést, 
az állattenyésztési technológiákat, a 
szárnyaságazatot, a takarmányter-

mesztés és a mezőgazdasági kutatáso-
kat említette. Azerbajdzsán érdekelt a 
gabonanemesítésben, az állami érde-
keltségű cégek jelentős termőterülettel 
bírnak. Az ország kutatóhálózata folya-
matosan dolgozik termesztésbe vonha-
tó helyi növényfajtákon, számolt be a 
Kormány.hu portál.

Az azeri delegáció Heydar Asadov 
mezőgazdasági miniszter vezetésé-
vel látogatott Magyarországra, hogy 
folytatódjanak a Bakuban megkezdett 
azeri-magyar együttműködési tárgya-
lások. A magyar kormányzati delegá-
ció azerbajdzsáni útja során ígéretes 
együttműködési lehetőségek körvona-
lazódtak a két ország között idén már-
ciusban. A fórum után a küldöttség el-
látogatott a Szegedi Gabonakutatóba, 
ahol megtekintette a magyar nemesí-
tést és vetőmag előállítást.

A szakmai szervezetek közül a VSZT 
mindig, minden fontos rendezvényen 
részt vesz, képviselteti magát és tájé-
koztatja a meghívottakat az ágazatról 
és a szervezet munkájáról. Bizakodásra 
adhat okot, hogy nagy az érdeklődés a 
magyar vetőmag szakma iránt, mondta 
Takács Géza. 

A Vetőmag Szövetség elnöke az 
orosz és az azeri találkozón előadá-
sában kifejtette: az európai és a világ 
vetőmagiparában játszott jelentős sze-
repünk köszönhető a kedvező termő-
helyi és klimatikus adottságainknak, 
földrajzi elhelyezkedésünknek és inf-
rastruktúránknak, szakképzettségünk-
nek, megfelelő jogszabályi környezeten 
alapuló hatósági munkának.

Magyarországon évente több mint 
100 különböző fajból, közel 1.500 fajta 
vetőmagja kerül szaporításra és minő-
sítésre. Az egyes növénycsoportokon 
belül eltérően, de az ágazat egészét 
tekintve exportorientált. A vetőmag-
ágazatban érdekelt cégek árbevétele 
eléri a 2 milliárd eurót. Takács Géza 
beszélt a szövetség céljairól. Kiemelte 
az Európai Vetőmag Szövetség (ESA) a 
növényvédőszer gyártó cégekkel alakí-
totta ki az Európai Vetőmag-csávázási 
Rendszert (ESTA), a posztregisztrációs 
fajtakísérleteket, valamint a vetőmag 
hamisítás ellen sikeresen folytatott 
kampányt.

Változások a vetőmagos ren-
deleti előírásokban

2016. április 8-án megjelent a 
24/2016. (IV. 8.) FM rendelet az egyes 
szaporítóanyagok előállítására és for-

galomba hozatalára vonatkozó rende-
letek módosításáról.

A módosítások egyaránt érintik a 
fajtaelismerés és a vetőmag forgalomba 
hozatal jogszabályi előírásait. 

A fajtaelismerés területén mindösz-
sze apróbb és többségében technikai 
jellegű változtatás történt. Pontosítás-
ra került a fajtabejelentéssel kapcsola-
tos szellemi alkotásokhoz fűződő jogok 
védelmére és az üzleti titokra vonat-
kozó előírás, valamint aktualizálásra 
kerültek EU-s joganyagok és eljáró ha-
tóságok megnevezései.

A szántóföldi növényfajok 
vetőmagvainak előállításáról és forga-
lomba hozataláról szóló jogszabályban 
a kétéves időkorlát eltörlésével meg-
erősítésre került a kukorica, repce és 
szója import vetőmagtételekre vonat-
kozó bejelentési és GMO vizsgálati el-
járásrend.

Pontosításra kerültek az anyanö-
vény, a mikroszaporítás és a támasztó-
növény fogalmak.

Módosították az évelő növények 
esetében elvégzendő fenntartó szemle 
szabályait. A jövőben a szántóföldi el-
lenőrzés és minősítés végső ellenőrzé-
sekor a szaporítás növényállományát 
a zárlati károsítókra vonatkozóan a 
növényegészségügyi feladatok végre-
hajtásának részletes szabályairól szóló 
7/2001. (I. 17.) FVM rendeletben meg-
határozott feltételek figyelembevételé-
vel kell minősíteni. A szemléket érin-
tően pontosításra került, hogy a végső 
minősítést megelőző, fajtatisztaságot 
befolyásoló, részleges területcsökke-
néssel járó, nem helyrehozható hiba 
esetén a hibrid növényfajoknál ható-
sági ellenőrzési jegyzőkönyvet kell ki-
állítani. A jogkövetkezmények tekinte-
tében a módosítás a rendelet előírásai 
közé beemelte a szigorított minősítés 
lehetőségét, illetve annak szabályait. A 
kukorica vetőmag-előállítás szabályai 
szerkezetileg egységesítésre kerültek, 
illetve kisebb változtatások történtek a 
metodikában. Fontos változás, hogy az 
első szaporítási fokú kukorica hibridek 
előállítása esetében az eddigi június 
30. helyett a június 10. után elvetett 
másodvetés fogadható el időbeli izo-
lációként. A vetőburgonya forgalomba 
hozatalára vonatkozó követelmények-
ről szóló melléklet a minősítés, a sza-
porítási fokok és egyéb rendelkezések 
tekintetében megújításra került, va-
lamint az EU-s joganyagokat és intéz-
ményneveket is aktualizálták.

Szellő Gábor
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Feltárják a kukorica stressz-
ellenállóságának genetikai 
hátterét
Egy 2,1 millió dolláros támogatás fogja 
az Iowai Állami Egyetem tudósait segí-
teni abban, hogy felfedjék, miképpen 
válaszol a környezeti stresszre a ku-
korica genetikai szinten. Az amerikai 
Nemzeti Tudományos Alap által nyúj-
tott, három évre szóló támogatás lehe-
tőséget teremthet a kutatók számára 
olyan kukoricafajták kifejlesztésére, 
melyek ellenállóbbak a kedvezőtlen 
időjárási körülményekkel szemben (pl. 
hőhullámok).

Stephen Howell, a kutatás veze-
tője szerint a szakemberek arra fog-
ják keresni a választ, hogy a kukorica 
növények miképpen kezelik az olyan 
stresszkörülményeket, amelyek felbo-
rítják a fehérjetekeredés kényes, de lét-
fontosságú folyamatát.

A fehérjetekeredés egy olyan folya-
mat, mely során kialakul az újonnan 
létrejött fehérjék formája és funkciója 
a növényi sejtben. A folyamat minden 
összetettebb szervezetben létrejön, és 
annak sikeressége létfontosságú a nö-
vényi sejtek számára. Példának okáért 
egy nem megfelelően tekeredett fe-
hérje nem biztos, hogy képes lesz en-
zimszerű funkciójának betöltésére a 
növény anyagcseréjében, vagy annak 
fejlődése során.

Howell szerint, ha környezeti 
stressznek való kitettség tartós, az 
megzavarhatja a fehérjetekeredést a 
kukorica növényben, melynek követ-
keztében az torz fehérjéket fog előál-
lítani. Túlzott mennyiségű torz fehérje 
kialakulása pedig arra készteti a nö-
vényt, hogy pusztítsa el a fehérjéket, 
vagy erősítse meg a fehérjetekeredés-
ben közrejátszó genetikai mechaniz-
musokat. A kutatók azon fognak dol-
gozni, hogy feltérképezzék azokat a 
genetikai útvonalakat, amelyek a torz 
fehérjék felhalmozódása esetén aktivá-
lódnak.

„Túl sok torz fehérje mérgező lehet a 
növény számára”-mondta Howell. „Az 
ilyen esetben aktiválódó riasztási rend-
szer megismerése segítségére lehet a 
jövő nemesítőinek abban, hogy fel tud-
ják erősíteni a növény reakcióját, ezzel 
javítva annak stressztűrését.”

Még fontosabbá teszi ezt a kuta-

tást az, hogy a számos országban ter-
mesztett és globálisan is jelentős nö-
vényfajoknak - mint pl. a kukorica - a 
klimatikus és környezeti változások 
széles skálájával kell szembenézniük 
a modern mezőgazdaságban. Mind-
emellett a kutatás szálai a hasonló, de a 
fehérjetekeredést más szervezetekben 
vizsgáló kutatásokkal együtt az orvos-
tudományhoz is elérhetnek. Az ember 
esetében a fehérjetekeredés zavarai 
Parkinson és Alzheimer kórokhoz, il-
letve számos más neurodegeneratív 
rendellenességhez vezet hetnek.

seedworld.com

Megváltozhat a klímaválto-
zásról alkotott véleményünk
A hőmérséklet emelkedésével a növé-
nyek felgyorsítják légcseréjüket, ezzel 
hozzájárulva egy régóta tartó aggo-
dalom kialakulásához, mely szerint 
a klíma melegedésével a felgyorsult 
anyagcseréből származó szén-dioxid 
kibocsátásnak köszönhetően a Föld er-
dei hosszútávú szén-dioxid elnyelőből 
szén-dioxid kibocsátóvá változhatnak, 
tovább erősítve ezzel a klímaváltozást.

A Minnesotai Egyetem egy új ta-
nulmánya szerint azonban a növények 
akklimatizálódnak a melegebb klímá-
hoz, és a korábban feltételezett több-
let szén-dioxid mennyiség mindössze 
1/5-ét bocsáthatják ki. A Nature maga-
zinban közzétett tanulmány alapja egy 
öt éves időtartamú, „B4Warmed” elne-
vezésű projekt, amely a klímaváltozás 
hatásait szimulálta két erdő 48 pontján 
tíz mérsékelt- és északi övi, szabad ég 
alatt élő fafajta esetében Észak-Minne-
sotában. A kutatók megmérték, hogy a 
mesterségesen melegített fák mennyi 
szén-dioxidot lélegeztek be, illetve bo-
csátottak ki a környezetbe a leveleiken 
keresztül, és azt tapasztalták, hogy a 
fák idővel alkalmazkodtak a melegebb 
klímához, így a vártnál kevésbé emel-
ték a szén-dioxid emissziójukat.

A kutatók a kísérleti helyeken 3,4 
Celsius fokkal, a 21. század végére vár-
ható emelkedés mértékével növelték 
a hőmérsékletet és azt tapasztalták, 
hogy a melegebb klímában növekedő 
fák esetében a környező fákhoz képest 
átlagosan 5%-al volt aktívabb a lég-
csere a leveleken. Ha a fiatal fák nem 
alkalmazkodtak volna a magasabb hő-

mérséklethez, a légzésük aktivitásának 
23%-al kellett volna növekednie a kör-
nyező növényekhez képest.

A felfedezés azért jelentős a klíma-
változás kutatásában, mert a korábbi, 
kisebb növényeken laboratóriumi kö-
rülmények között végzett vizsgálatok 
eredménye szerint a néhány hetes 
időszak alatti felmelegedés sokkal job-
ban megnövelte a szén-dioxid kibo-
csátást, mint ahogy azt a minnesotai 
kutatócsoport találta az életszerűbb, 
hosszabb távú erdei vizsgálatukban, 
amelyben 2009 és 2013 között mérték 
a változásokat és figyelték a kísérleti és 
a szezonális hőmérsékleti eltéréseket 
egyaránt.

„Habár az eredményeink szerint a 
növényekben zajló háttérfolyamatok 
nem fogják a bolygó felmelegedését 
radikálisan meggyorsítani, a fosszilis 
üzemagyagok elégetésével a környe-
zetbe juttatott üvegházhatású gázok 
okozta problémák továbbra is fenn-
állnak. Az elkövetkező évtizedekben 
tehát továbbra is rendkívül fontos, 
hogy elegendő mértékben korlátozzuk 
a szén-dioxid kibocsátásunkat ahhoz, 
hogy megállíthassuk a klímaváltozást.”

seedworld.com

Új technológia a gyümölcsök 
és zöldségek szavatossági ide-
jének meghosszabbítására
Sikeresnek bizonyult egy, a friss ter-
mények élettartamának meghosszab-
bítására irányuló kísérlet, melyben kü-
lönböző gyümölcsöket és zöldségeket 
kezeltek egy olyan oldattal, amit sós 
víz elektrokémiai cellán való átengedé-
sével állítottak elő.

A paradicsom és az uborka külö-
nösen jól reagáltak az igény szerinti 
mennyiségben, olcsón előállítható ak-
tív oldattal történő kezelésre, amely 
elpusztítja a friss terméken gyakran 
előforduló baktériumokat, az emberi 
bőrre azonban ártalmatlan. A Bristoli 
Egyetemen hűtött körülmények között 
vizsgált új módszer nem volt hatással 
a termény ízére vagy annak megjelené-
sére.

A legutóbbi kísérletek során – me-
lyekben a terményeket a betakarítást 
követően is kezelték - répát, paprikát, 
burgonyát és trópusi gyümölcsöket is 
bevontak az aktív oldattal. Az eredmé-

Színes hírek a nagyvilágból
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Kitekintés

► nyek szerint nagyjából egy nappal sike-
rült hosszabbítani az élettartamot.

A kutatást vezető professzor, 
Darren Reynolds szerint a 2013-ban 
útjára indított kezdeményezés - amely-
hez élelmiszeripari beszállítók és szu-
permarketek is csatlakoztak – jelenleg 
a meggyőzés szakaszában van. „Az 
élelmiszeriparban érdekelt emberek-
nek meg kell győzniük a végfelhaszná-
lókat – beleértve a szupermarketeket 
is -, hogy a felfedezésünk egy jó ötlet. 
Ez azért is fontos, mert a világ 4 mil-
liárd tonna élelmiszert állít elő évente, 
amelynek 40%-a nem jut el a tényleges 
fogyasztásig.”

seedworld.com

Új mérföldkő a lencse genom-
jának megismerésében
A kanadai Saskatchewani Egyetem ku-
tatói közzétették a lencse genomiális 
könyvtárának vázlatát, melynek segít-
ségével többet tudhatunk meg erről az 
ősi növényről, illetve annak új kereske-
delmi hasznosítási módjaira lelhetünk.

A lencse genomiális könyvtára 
olyan fontos információkkal fog ellát-
ni minket, melyek segítségével jobban 
megérthetjük majd a növényt. Ami 
még fontosabb, hogy olyan genomikai 
eszközök kifejlesztéséhez fog vezetni, 
amelyek segítenek a nemesítési gya-
korlat korszerűsítésében és a fajtane-
mesítés felgyorsításában is.

A genomikai eszközök fejlődésével a 
nemesítők több összetett jellemzőt kö-
vethetnek nyomon a keresztezés során, 
melynek eredményeként rövid idő alatt 
jó minőségű és magas termőképességű 
lencsefajtákat állíthatnak elő. Az ilyen 
gyorsabb, precízebb és több lehetőséget 
biztosító genomikai eszközök jó kiegé-
szítői a klasszikus szántóföldi, fenotípus 
alapú nemesítési módszereknek.

A lencse DNS szekvenálására irá-
nyuló nemzetközi program egyedülál-

lónak számít azzal, hogy a gazdálkodók 
kezdeményezték, és az ipar támogatja. 
A kutatásban egyesült államokbeli, af-
rikai, ausztráliai és európai kutatók, 
illetve kutatóintézetek is részt vettek.

European Seed

Azonosították a mikorrhiza 
szimbiózisért felelős géneket
Az amerikai Boyce Th ompson Intézet 
(BTI) kutatói által megjelentetett új 
tanulmány a növények és gombák kö-
zötti szimbiózis kialakításáért felelős 
gének valódi tárházát fedte fel, ezzel 
nagyban kiszélesítve az ismereteinket 
ezen interakció genetikai hátteréről.

A legtöbb szárazföl-
di növény az ásványi 
anyagainak nagy ré-
szét a talajban található 
arbuszkuláris mikorrhiza 
(AM) gombával létrejött 
szimbiózisán keresztül 
veszi magához. A több 
évtizednyi kutatómunka 
ellenére azonban szá-
mos, a fenti kapcsolat 
kialakításáért felelős gén 
ezidáig azonosítatlan 
maradt. Most, a széles 
körben elérhetővé vált 
DNS-szekvenálás segít-
ségével a BTI kutatói ké-
pesek voltak 50 növény 
genomjának összehason-
lításával 138 olyan gént 
azonosítani, amelyek 
kizárólag az AM szimbi-
ózis létrehozására képes 
egyedekben találhatók 
meg. A Nature Plant ma-
gazinban közzétett cikk 
eredményei különösen 
közel vihetnek minket a 
trágyázás nélkül is gya-
rapodó növények megte-
remtéséhez.

A felfedezett gének elemzése ráirá-
nyította a fi gyelmet a zsírsav szintézis 
fontosságára a szimbiózis során. Habár 
a vizsgálatok nem tudták kimutatni 
mindazokat a géneket, amelyekre a 
növénynek szüksége van a szimbiózis 
létrehozásához, azokat megjelölték, 
amelyek semmilyen más funkcióval 
nem rendelkeznek. 

Majdnem az összes főbb élelmezési 
célú növény alakít ki AM szombiózist, 
így e folyamat optimalizálása a neme-
sítésen keresztül növelheti a termés-
eredményeket és visszaszoríthatja a 
trágyázás szükségességét.

European Seed
Sipeki Zsolt


